

FATWA KESEBELAS

HUKUM MENTERNAK DAN MENJUAL LINTAH DAN CACING UNTUK TUJUAN PERUBATAN DAN KOSMETIK

KEPUTUSAN

Muzakarah Jawatankuasa Fatwa Majlis Kebangsaan Bagi Hal Ehwal Ugama Islam Malaysia Kali Ke-81 yang bersidang pada 31 Mac 2008 di Negeri Sembilan telah membincangkan Hukum Menternak dan Menjual Lintah dan Cacing untuk Tujuan Perubatan dan Kosmetik. Muzakarah telah memutuskan bahawa:

1. Walaupun *uruf* menganggap lintah dan cacing sebagai haiwan yang kotor dan najis serta tidak boleh dimakan, tetapi hukum asal dalam Islam menetapkan bahawa lintah dan cacing bukan merupakan haiwan yang dikategorikan sebagai najis.
2. Penggunaan lintah dan cacing dalam perubatan dan sebagai bahan dalam kosmetik adalah harus, dan menternak atau menjual beli atas dasar manfaat yang diperolehi daripada kedua-dua haiwan tersebut juga adalah harus.

LATAR BELAKANG

Prospek perniagaan menternak lintah dan cacing yang menguntungkan telah menarik minat ramai di kalangan usahawan antaranya usahawan Melayu untuk berkecimpung dalam perniagaan ini secara komersil. Banyak kursus telah dianjurkan di seluruh negara tentang cara-cara penternakannya secara moden dan berteknologi, prospek pasaran dan produk-produk yang dikaitkan dengan penggunaan lintah. Begitu jugalah halnya dengan penternakan cacing yang mula mendapat tempat di kalangan usahawan tempatan.

Isu hukum menternak dan menjual lintah dan cacing untuk tujuan perubatan dan kosmetik di sisi Islam diutarakan oleh syarikat DAGI Agrotech

secara rasmi kepada JAKIM. Syarikat ini telah memulakan usaha menternak lintah dan cacing untuk digunakan dalam produk-produk keluaran syarikat tersebut.

HUJAH DAN DALIL

1. Status Lintah dan Cacing Sebagai Makanan Manusia Daripada Perspektif Hukum

Dr. Wahbah al-Zuhayli dalam kitabnya *al-Fiqh al-Islami wa adillatuh* menyatakan bahawa para fuqaha telah membahagikan haiwan kepada tiga kategori iaitu:

- a. Haiwan akuatik (air), iaitu haiwan yang hanya hidup di dalam air sahaja. Terdapat dua pandangan fuqaha dalam mengharuskan haiwan air ini:
 - i. Mazhab Hanafi berpendapat semua haiwan air adalah haram kecuali ikan. Sungguhpun begitu, ikan yang mati terapung di permukaan air adalah haram untuk dimakan oleh manusia.
 - ii. Jumhur fuqaha berpendapat haiwan air sama ada ikan atau haiwan lain yang hanya hidup di dalam air adalah halal dimakan tanpa disembelih tetapi sesetengahnya diharamkan kerana beracun.
- b. Haiwan darat, iaitu haiwan yang hidup di daratan. Ia terbahagi kepada tiga jenis iaitu:
 - i. Haiwan yang tidak mempunyai darah langsung seperti lalat, lebah, semut dan seumpamanya. Tidak dihalalkan kepada manusia memakan haiwan ini kerana ia tergolong dalam kategori *al-khabaith* iaitu haiwan yang dipandang jijik oleh masyarakat Arab.
 - ii. Haiwan yang tidak mempunyai darah mengalir seperti kutu, cicak, tikus, dan seumpamanya. Haiwan dari jenis ini tidak dihalalkan kerana ia tergolong dalam kategori *al-khabis* dan setengahnya mempunyai racun yang memudaratkan manusia.
 - iii. Haiwan yang mempunyai darah mengalir. Ia terbahagi kepada dua jenis iaitu haiwan jinak dan haiwan buas. Haiwan jinak dari

kategori *al-an'am* adalah halal dimakan seperti unta, lembu, dan kambing. Begitu juga halal dimakan haiwan jinak dari kategori burung seumpama ayam dan itik. Manakala haiwan buas yang bertaring seumpama singa dan harimau serta burung yang menggunakan kuku sebagai pemangsa seperti helang dan kelawar, ia adalah haram dimakan.

- c. Haiwan dua alam, iaitu haiwan yang boleh hidup di dua tempat, iaitu di darat dan di dalam air seumpama katak, penyu dan buaya. Para ulama berselisih pendapat dalam menentukan hukum binatang dari jenis ini kepada tiga pendapat:
- i. Hanafiah dan Syafieah berpendapat binatang dari jenis ini adalah tidak halal dimakan kerana ia termasuk dalam kategori *al-khabais* dan sesetengahnya mempunyai racun yang memudaratkan.
 - ii. Malikiyah pula berpendapat harus memakan katak, haiwan kecil yang melata (حشرات), ketam dan penyu kera tiada nas yang mengharamkannya.
 - iii. Hanabilah berpendapat setiap haiwan air yang boleh hidup di daratan seperti penyu dan anjing laut adalah tidak halal dimakan kecuali setelah disembelih. Adapun haiwan sedemikian yang tiada darah mengalir seperti ketam, ia harus dimakan tanpa disembelih menurut satu pendapat imam Ahmad. Fuqaha Hanabilah juga tidak mengharuskan memakan katak dan buaya.

Secara umumnya, haiwan yang diklasifikasikan oleh para fuqaha sama ada halal atau haram dimakan adalah dengan berdasarkan dalil-dalil yang jelas daripada Allah SWT dan keharusan serta larangan yang telah disabdakan oleh Baginda Rasulullah SAW. Sementara haiwan-haiwan yang tidak dinyatakan dalam al-Quran dan al-Hadis Rasulullah SAW, maka jumhur fuqaha (Hanafiah, Syafieah, dan Hanabilah) mengembalikannya kepada uruf masyarakat Arab. Sehubungan itu, maka haiwan yang dianggap *thayyib* oleh masyarakat Arab ia adalah halal. Manakala haiwan yang dianggap *khabais* oleh masyarakat Arab ia adalah haram. Fuqaha Malikiyah pula berpendapat semua haiwan yang tidak dinyatakan pengharamannya dalam al-quran dan sunnah serta tidak dipandang jijik oleh uruf masyarakat Arab atau bukan Arab ia adalah halal dimakan.

Hasil daripada penelitian terhadap kategori haiwan yang dikemukakan para fuqaha, maka dapatlah dirumuskan bahawa lintah secara tabiinya termasuk dalam kategori haiwan air kerana ia tidak mampu hidup lama di daratan. Berdasarkan prinsip semua haiwan air adalah halal kecuali yang beracun maka sekiranya dipastikan lintah tidak beracun dan tidak dipandang jijik oleh uruf masyarakat maka ia halal dimakan. Walau bagaimanapun, tidak didapati di kalangan masyarakat Islam yang menghalalkan memakan lintah. Oleh itu, ia boleh dianggap sebagai haiwan *khabis* yang tidak halal dimakan oleh umat Islam. Sementara cacing pula, ia merupakan haiwan darat yang tidak mempunyai darah. Para fuqaha kebanyakannya mengkategorikan cacing sebagai *khabis* walaupun tiada dalil al-Quran dan hadis Rasulullah yang jelas tentang pengharamannya.

2. Penggunaan Lintah dan Cacing Untuk Tujuan Perubatan dan Kosmetik

Berasaskan konsep uruf, lintah dan cacing merupakan haiwan *khabis* yang tidak boleh dimakan. Maka timbul persoalan sama ada ia juga dianggap sebagai najis. Para fuqaha sebenarnya telah mempunyai pandangan dalam hal ini. Kesemua Imam Mazhab bersepakat bahawa bangkai haiwan akuatik sama ada ikan atau haiwan lain adalah suci, ini bersandarkan sabda Rasulullah SAW berkaitan laut:

عَنْ صَفْوَانَ بْنِ سُلَيْمٍ عَنْ سَعِيدِ بْنِ سَلَمَةَ - مِنْ آلِ ابْنِ الْأَزْرَقِ - أَنَّ الْمُغِيرَةَ بْنَ أَبِي بُرْدَةَ - وَهُوَ مِنْ بَنِي عَبْدِ الدَّارِ - أَخْبَرَهُ أَنَّهُ سَمِعَ أَبَا هُرَيْرَةَ يَقُولُ سَأَلَ رَجُلٌ النَّبِيَّ - صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ - فَقَالَ يَا رَسُولَ اللَّهِ إِنَّا نُرَكِّبُ الْبَحْرَ وَنَحْمَلُ مَعَنَا الْقَلِيلَ مِنَ الْمَاءِ فَإِنْ تَوَضَّأْنَا بِهِ عَطَشْنَا أَفْتَوَضَّأُ بِمَاءِ الْبَحْرِ فَقَالَ رَسُولُ اللَّهِ صَلَّى اللَّهُ عَلَيْهِ وَسَلَّمَ: هُوَ الطَّهْوَرُ مَاؤُهُ الْحَلُّ مِثْنَتُهُ⁵⁴

Maksudnya:

Daripada Safwan bin Sulaim daripada Said bin Salamah. Sesungguhnya Mughirah bin abi Burdah memberitahunya bahawa ia mendengar

⁵⁴ Abu Daud Sulaiman al-Ashas al-Sajistani, *Sunan Abi Daud*, Bab Wudu' Bi ma' al-Bahr, no.hadis. 83, Dar al-Kitab al-Arabi, Beirut, t.th, jld.1, hlm.31.

Abu Hurairah berkata seorang lelaki telah bertanya kepada Nabi SAW dengan berkata, “Wahai Rasulullah SAW sesungguhnya kami berlayar dilautan dan kami membawa bersama-sama kami sedikit air. Sekiranya kami berwuduk menggunakannya nescaya kami akan kehausan. Apakah boleh kami berwuduk menggunakan air laut?”. Rasulullah SAW bersabda, “Ia bersih airnya dan halal bangkai-bangkai di dalamnya”.

Manakala bagi haiwan yang tidak mempunyai darah mengalir termasuk cacing, para fuqaha berbeza pendapat tentang kesuciannya. Fuqaha Hanafiah dan Malikiyah mengatakan haiwan jenis ini adalah suci. Sementara fuqaha Syafieah pula menghukumnya sebagai najis. Fuqaha Hanabilah berpendapat, haiwan yang tidak mempunyai darah mengalir sekiranya lahir daripada sumber (makanan) yang suci maka dianggap suci, tetapi jika ia lahir dari sumber yang najis seperti ulat kebun dan lipas maka ia dianggap najis sama ada masih hidup atau mati.

Berdasarkan pandangan di atas, lintah boleh dianggap sebagai haiwan yang suci (tidak najis) walaupun tidak boleh dimakan. Cacing pula adalah najis menurut fuqaha Syafieah tetapi tidak dianggap najis oleh mazhab lain. Oleh itu, penggunaan lintah dan cacing untuk tujuan perubatan (bukan secara oral) dan untuk tujuan kosmetik adalah tidak menjadi halangan sekiranya pandangan jumbuh fuqaha ini dijadikan penanda aras (*benchmark*).

Lintah dan cacing pada masa ini sebenarnya bukanlah haiwan yang tidak mendatangkan apa-apa manfaat kepada manusia sama ada dari sudut perubatan, pertanian, kosmetik dan sudut-sudut lain. Sehubungan itu, pendapat yang mengharuskan berjual beli dengan kedua-dua jenis haiwan ini lebih sesuai diamalkan kerana kegunaannya adalah pelbagai dan ia mendatangkan banyak manfaat kepada manusia. Sekiranya ada bukti yang jelas menunjukkan ia digunakan atau dijadikan makanan yang diharamkan oleh Islam maka pada ketika itu berjual beli dengannya adalah haram sama sekali. Hal ini diqiaskan kepada penjualan buah anggur, sekiranya ia dijual untuk tujuan dijadikan arak maka hukumnya adalah haram menurut pendapat jumbuh ulama daripada Malikiyah, Hanabilah dan pendapat yang lebih kuat dan muktamad daripada

Syafieah, tetapi jika anggur tersebut dijual untuk tujuan lain maka penjualan itu harus dan sah menurut hukum syarak.

Perbezaan pendapat dalam menentukan status kesucian lintah dan cacing telah membawa perbezaan pandangan tentang keharusan berjual beli haiwan-haiwan ini. Sungguhpun begitu, jika dilihat dari aspek manfaat yang diperolehi daripada haiwan-haiwan ini dari segi kesihatan dan kehidupan manusia, maka pendapat yang mengharuskan berjual beli haiwan-haiwan ini adalah lebih sesuai diamalkan pada masa kini.